
Težave rešuje vsak po svoje
Te dni razpravljajo bežigrajske

osnovne organizacije mladine o
aktualnih idejnopolitiCnih vpraša-,
njih poloiaja družbenopolitičnega
organiziranja in delovanja mladih.
Zapleten naslov, a v bistvu gre za
pretehtanje težav, s katerimi se sre-
čuje mladinska organizacija danes
in za probleme mladih na sploh -
za težave ki niso samo mladinske,
ampak se z njimi spopada vsa drui-
ba. Omenjena tematika bo obrav-
navana tudi na naslednji seji cen-
tralnega komiteja ZKS

Na bežigrajski občinski konfe-
renci mladine so sredi oktobra
ugotovili, da so mladinske organi-
zacije tudi ob teh razpravah zaspa-
le. Samo osnovna organizacija
mladine v vrtcu Mladi rod se je do
sredine meseca stvari lotila resno
in zavzeto Na Zboru občanov pa
smo se odločili, da nekaj mladincev
povabimo v uredništvo in sprego-
vorimo z njimi o mladih danes. Po-
govarjali smo se z ANKO KRPAN,
dijakinjo 4. letnika srednje vzgoji-
teljske šole, JOŽETOM ZVEROM,
mentorjem mladinske organizacije
in domske skupnosti v Domu učen-
cev Srednje gradbene šole Ivana
Kavčiča, MILOŠEM MOOICEM, bo-
dočim steklarjem, sicer pa dijakom
2. letnika Srednje gradbene šole
Ivana Kavčiča, ZUHRO LOVIČ, taj-
nico direktorja v tozdu Bolnišnice
Zavoda za rehabilitacijo invalidov
ter predsednico mladinske organi-
zacije v tozdu tsr z MARIJO ZEM-
UAK, vzgo|lt«l|lco v vzgo|no-var-

stvanl organbacl|l Mladl rod ter
pradaadnlco mladlnaka organlza-
cl|a. Pogovor |a vodlla In zabalail-
la Vlda Potrovčlč.

V pogovorlh z mladlml /• tllaatl,
da jlh nmlbolj tara problam brazpo-
aa/noat/. Ka) o t»m menlta W, tako
Uatl, kl aa te iolata, hot Matf, k( ta
Imata daio In a tam (udV možnoatl,
da uatvarlata nova datovna maata
nvollm vratnlkom?

JOŽE ZVER: Nezaposlenost mla-
dih je prav gotovo zelo pereča. V
gradbeništvu na primer smo še
pred leti predvidevali, da bomo lah-
ko nudili delo veliko več mladim,
kol to zdaj zaradi omejevanja na-
ložb lahko zares storimo. Načrtova-
ti je torej na tem področju težko
Potem je tu štipendiranje. ki naj bi
praviloma spodbujalo mlade, da se
odločijo za nek deficitaren poklic.
vendar prenizke štipendije prav go-
tovo niso stimulativne. Poleg tega
pa se tudi iskalci zaposlitve ne od-
ločijo za vsako delo. če bi jim šlo
zarss za nohte. bi se oprijeli vsake-
ga posla Vsi pa stremijo le za bolj-
šim zaslužkom. Nekaterim celo do
denarja ni. Letos so menda vino-
gradniki ponujali 100 dinarjev za
uro dela v vinogradu. pa ni bilo
nikogar. Mi, ki smo že zaposleni, pa
bi lahko po drugi plati vsaj pošteno
povedali svojim sodelavcem, ki so
zreli za upokojitev, naj se umakne-
jo mlajšim.

ZUHHA LOVIČ: Tudi jaz mislim,
da si vsak želi opravljati poklic, za

katerega se je izSolal. Toda pretira-
no vztrajanje na družbenih podpo-
rah je le izkoriščanje.

ANKA KRPAN: Solam se za po-
klic. s katerim je zelo težko dobiti
delo Zelo malo možnosti imam, da
bi postala vzgojiteljica v vrtcu. Veli-
ko vzgojiteljic zato dela kot varuhi-
nje Razumem pa tiste mlade, ki si
želijo delati v svoji stroki. Človek
drugače nima pravega veselja do
dela in stonlnost ni takšna. kot bi
bila lahko. Mislitn. da bi lahko tudi
šole storile več da bi dijaki lahko
temeljito spoznali svoje bodoče de-
lo. Predvsem bi potrebova/i več
prakse.

Valtko je bllo od zadn/aga
mladlntkega kongma napral
govora o dodatnlh In novlh
možnoatlh zapoatovanfa mla-
dlh. Omenlana ao Mfa tudl ta-
ko Imanovana mladlnaka koo-
pmratlva. Ker aia mod naml kar
dva vzgolltolllcl, ma zantma,
kal manlta o zamlali, da bl na
piimar v pcpoldanakam čaau
organlzlrall varaivo za otroke,
kiblga opravljale mlada vzgo-
jiteljlce braz zapoalltve. Zapo-
afene bl bila na prfmer pri
vrtcu, delo pa bi opravljale v
vrtcu all po naročilu, na dbmo-
vlh?

MARIJA ZEMUAK: Kar vidim te-
žave, ki bi nastopile s prcstori. Po-
leg tega velja normativ, da se lahko
organizira varovanje v vrtcu, če je
prisotnih vsaj 14 otrok. Da ne govo-
rim o nezaupljivosti Ijudi, ki bi takš-
ne popoldanske varuške sprejemali
na dom.

ZUHRA LOVIČ: Meni pa se zdi
zamisel zelo dobra. Veliko je na-
mreč mater, ki bi potrebovale kakš-
no popoldne varstvo, pa se nima-
mo kam obrniti. Poleg tega vsak
dan potrebujemo inštalaterje, ser-
viserje, čevljarje in kaj vem koga še,
pa je enostavno teh Ijudi premalo.
Mislim, da smo velikokrat preveč
togi. Tisti, ki imajo zaposlitev, se ne
potrudijo dovolj, da bi organizirali
nova delovna mesta za nezapo-
slene.

MILOS MOOIC: Ksr si ravna
omenila obrtnike, bi dejal, da vidim
veliko možnost odpiranja delovnih
mest prav v obrti. Mene na primer
štipendira obrtnik v Novem mestu,
pri katerem se bom po šoli tudi
zaposlil kot steklar. Takšnih prime-
rov bi bilo lahko več.

Kako am mlmUnaka organi-
zaclla lotmvm rašavan/a taf>
problamov, U aavada n/ao aa-
mo mladlnaU?

ZUHRA LOVIČ: Pri nas na Zavo-
du smo mladi zelo odprti za proble-
me sovrstnikov. Kadar odide naša
delavka na porodniški dopust, ta-
koj razpišemo delovno mesto za
določen čas, tako da lahko mladi
pri nas opravijo vsaj pripravništvo
in strokovni izpit. Tudi štipendiste
smo vse zaposlili Starejši delavci
pa se morajo avtomatično upokoji-
ti, če izpolnjujejo pogoje za to.

MARMA ZEMUAK: V naši
osnovni organizaciji mladine smo
pred kratkim razpravljali o današ-
njem družbenem položaju mladih.
Osnovni minimalni pogoj za iivlje-
nje vsakega človeka je rešen stano-
vanjski problem. V vzgojno-var-
stveni organizaciji Mladi rod ima-
mo polovico predvsem mladih de-
lavcev z neurajanimi stanovanjski-
mi razmerami. Poleg tega ima 46

odstotkov delavcev, večinoma so
to ženske, osebni dohodek mzji od
starega milijona dinarjev. S tem de-
narjem se ne da stanovanjsko var-
čevati pa tudi stanovanjski sklad
naše enote je preskromen za nakup
vsaj enega stanovanja letno. Zato
smo že junija vsi bežigrajski vrtci
predlagali, da bi občinska skup-
nost otroškega varstva iz svojih
sredstev rešila tudi stanovanjske
potrebe delavk v vzgojno varstve-
nih organizacijah.

Blvanfa povzroča taiava tu-
dl dlfakotn In itudanlom, kl nl-
ao Iz IJubtlana. Kakšna ao va-
ia Ukušnja?

ANKA KRPAN: Doma sem )z No-
ve Gorice in živim v Ljubljani, v
najemniški sobi s kopalnico, za ka-
iero plačam na mesec skupaj z
uporabo vode. eleMrike m ogreva-
nja 2.500 dinarjev. Prav toliko plača
tudi pnjateljica, s katero si sobo
deliva. Mislim. da ne plačujeva pre-
voi. Bolj sem zadovol/na kot v di/a-
škem domu. Tam je življenje prevefi
brezosebno. Najbolj pa ubija dej-
stvo, da je vse že vnaprej načrtova-
no - ura hranjenja, počitka. spanja.
Vem za primere, ko so mladi tudi
pri oderuških zasebnikih. ki odda-
jajo sobe, zelo izkonščani. Mogoče
bi bilo dobro, da bi tern Ijudem od-
ločneje stopili na prste ali pa bi
mladi izgubili še tiste najemmške
sobe, ki jih zdaj plačujejo preveč
Kdo ve?

JOŽE ZVER: Dijaški domovi so
trenutno v težkem položaju, saj so
na splošno premalo zasedeni in ko-
maj zberejo denar za vzdrževanje.
V preteklosti pa smo jih očitno na-
črtovali preveč. Potem se dogajajo
tako smešne stvari kot lani, ko smo
na silo preselili polovico dijakov iz
doma na Gerbičevi ulici v naš dom,
kjer so bivalni pogoji slabši. Seve-
da so se kmalu vsi spet presetili
nazaj.

Ja mladlnaka organlzadja
dovoll odprta za tatava mla-
dlh?Katareaonaloge, M U M
)ih morala najpnj lotftt?

ANKA KRPAN: Mladinska orga-
nizacija bi morala predvsem priteg-
niti v svoje vrste timveč mladih.
Peščica, ki je v mladinski organiza-
ciji aktivna, pa se zdaj zanima le za
svoj prosti čas, za Sport in zabavo.
Za težave svojih vrstnikov so veli-
kokrat gluhi.

JOZE ZVER: Delovati bi morali
man) forumsko in vsiljivo. Mlade
odbijajo obvezni sestanki in obvez-
ne akcije.

MILOŠ MOOIC: Mladi so preveč
spolitizirani.

ZUHRA LOVIČ: Mislim. da se
mladi premalo zavedajo, da je mla-
dinska organizacija družbenopoli-
tična organizacija in da lahko v njej
rešijo svoje želje in težave. Ko je
pionir sprejet v ZSMS, mu tega nih-
čs ne pove. Na sploh starejli mla-
dinci premalo sodelujejo z mlaj-
šimi.

MARMA ZEMUAK: Mislim, da bi
morala mladinska organizacija po-
stati prva sredina, v kateri bi mladi
reševali svoje probleme. To zaupa-
nje si bo lahko pridobila le z uspeli-
mi akcijami in vzgledom. Dandanes
pa dobre pobude velikokrat ostaja-
jo v predalih.


